## 電離房親测核術對思為風暴警報系统 主應用

Severe Storms Warning System Using an Ionospheric Observation Technique

> R. J. Hung 浅傷貨

The University of Alabama in Huntsville Huntsville, Alabama 35807, U.S.A.

Ground-based ionospheric sounding array observed gravity waves with wave periods of 13 to 28 minutes (mostly around 13 minutes) and with horizontal phase velocities of 90 to 220 m/sec during tornadic storms; infrasonic waves with wave periods of 3 to 7 minutes and with horizontal phase velocities of 500 to 800 m/sec during thunderstorms; and infrasonic waves with wave periods of 30 to 200 seconds and a horizontal phase velocity of around 3000 m/sec during the activity of oceanic tidal waves or tsunamis. By using the technique of group ray tracing computation, it is found that the signals excited by tornadic storm systems were 2 to 4 hours ahead of the touchdown of tornadoes. Based on this presursory phenomena of tornado-excited infrasonic-gravity waves, a tornado warning system could be established by taking advantage of the ionospheric observation technique. On the other hand, the infrasonic waves created by the vertical motion of earthquakes, which is the primary motive of the generation of oceanic tidal waves or tsunamis, propagate upward and disturb the ionosphere with speed 10 times faster than the speed of tsunamis. A tsunami warning system also could be easily installed by detecting the ionospheric disturbances caused by oceanic tidal waves.

摘落 利用高頻率電波從廣難層上的反 钳,科们可以超测患为天候的产生超 低颊字音波及重力波左虎鸵唐上的核 乱。在雷凤暴晦,科的可以在震航詹 上被侧到周期了至了分鐘及后相建度 600至800 %处之超级搜索方波。在旋風 暴身龍捷風時,我的可以在電離為上 被侧到周期13至28分鐘(大部份等中在 13分镜(付近)及住相建度100至220 Msec 2 重力波。海啸(由重直運動之大陸選沿 海底观震的引起)時,夏威夷大冷雨在 詹魏唐上额侧别周期 1.5至4 5 鐘 及住 相速度3000%至超低頻率音波。風暴 中心可以由波段追踪访计算出来。在 旋凤暴水剂捷风略,更有趣的专旋风 暴觸必 2 至 4 小時前, 我们已在康乾 唇视测到初期旋风暴的微弦的超假梗 辛音波及重力波。因之, 形仍可以利 用在魔鹫唐上的被例到的旋剧着的屋 た m 于 兆 观 富 做 店 風 暑 豊 報 全 後 之 應

用。同時在海啸時,由海啸的激发起

低期率音波在度就磨上的傳播速度卷海傳播速度之10億以上。因此,於伯利傳播速度之10億以上。因此,於伯利河外利用這些超份損率音波在魔教磨上之傳播特性做各應就磨微侧板巧應用到風暴樂報分说上。